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Rioolwaterruiveringsinrichtingen worden doorgaans gebouwd voor een lange 
periode. Voor de buitenwacht wordt hierdoor een beeld van behoudendheid 

gevormd. Niets is echter minder waar en de zuivering van afvalwater is aller- 
minst een statisch gebeuren. Het afvalwaterbeheer leeft en er wordt continue 
gewerkt aan verbeteringen en optimalisaties van techniek en beheer. 
Uiteraard komt dat tot uitdrukking in de onderzoeksprogrammering van de 
STOWA. 

Om de zuiveringswereld (waterschappen, leveranciers, kennisinstituten, univeniteiten en 

adviesbureaus) bij te praten, heen de STOWA het afscheid van ir. P.C. Stamperius aange- 

grepen om via een symposium diverse ontwikkelingen de revue te laten passeren. De kop- 

peling met het afscheid van de heer Stamperius was geen toeval aangezien hij zkh de 

afgelopen twintig jaar als onderzoekscoordinator heeft ingezet om aan deze ontwikkelin- 

gen vorm te geven In dit rapport wordt een impressie gegeven van de voordrachten die 

tijdens het symposium zijn verzorgd. 

Het symposium begon met een voordracht van de heer ing. P.P. Weesendorp van het 

Hoogheemraadschap van Uitwaterende Sluizen in Hollands Noorderkwartier. Hij berprak 

de ontwikkelingen in de beheersvormen van het zuiveringsbeheer en in de informatie- en 

communicatietechnologie die daarbij bmnen de waterschappen worden gehanteerd en in 

ontwikkeling zijn. Het gezamenlijk optrekken in STOWA-verband legt de waterschappen 

geen windeieren. Voor de dagelijkse praktijk leidt het namelijk tot goed werkbare 

beheers- en controlesytemen met alle (financiéle) voordelen van dien. 

Door de heer ir. H.F. van der Roert van DHV-Water werd een analyse gemaakt van de ver- 

werking van zuiveringsslib en de ontwikkelingen d ~ e  op dit werkïerrein plaatsvinden. Uit 

de analyse komt dat de waterbeheerders op het gebied van de productie en verwerking 

van zuiveringsslib niet mogen berusten in de huidige situatie. Zaak ir om onverdroten ver- 

der te zoeken naar vermindering van de productie en optimalisatie van de verwerking. Het 

is daarom ook geen verbasing dat dit thema prominent op de onderzoeksprogrammering 

van de STOWA prijkt. 

Tijdens het symposium hield prof.dr.ir. W.H. Rulkens van de Wageningen Universiteit een 

exposé over het spanningsveld tussen onderzoek en toepassing van zuiveringstechnieken 
in de praktijk. Het betreft hier een niet te vermijden risico dat onder meer samenhangt 

met de moeilijk te voorspellen beïnvloeding ten gevolge van schaalvergroting. Hiermee 

werd gepreludeerd op de uiteenzetting over het voornemen van de STOWA voor meer risi- 

covol grensverleggend onderzoek op het terrein van zuiveringstechniek, alsook voor het 

verder ontwikkelen van nieuwe technieken tot praktijkschaal. 

Door de heer ir. P.J. Roeleveid werd een overzicht gegeven van de ontwikkelingen die de 

STORA/STOWA de afgelopen decennia heen doorgemaakt en welke strategie voor het 
onderzoek op het terrein van het zuiveringsbeheer voor de komende jaren wordt gevolgd. 

Dit rapport sluit af met 'En nog eenmaal de heer Stamperius', waarbij hij op de hem zo 
karakteristieke wijze terugblikt op zijn carrihre, de STOWA de weg wijst naar een nieuwe 

generatie zuiveringsbeheer en ondersteuning geeft aan de ingezette trends. 

Ir. J.M.I. Leenen, direeeur 



ichap van Uitwaterende Siuize, 

L ~ e t  nieuwe zuiveringrbeheer 

De afgelopen twintig jaar is het zuiveringrbeheer hoofdzakelijk ven teJinC 
sche aard geweest. Er is vooral veel gebouwd waarbij de nadruk lag op de 
vemiinfering van de loxing van zuurslofconsumerende componenten en de 
nutriënten stikstof en fosfaat De laatste twee ziin onder de aandacht 
gebracht via het Rijn- en Noordzee bctie Plan (RAPINAP). 

Caarna werden we. als gevolg van het Wu i t  Owrige Organische Mermoffen (BOOM) 
geconfronteerd met het probleem van de rlibsfiet Zuiveringstib mocht niet meer In de 
hmdbowv mden afgezet hwml het een fantanirdre meststof was. ûaardow ging 
iedereen n a m 5  zoeken naar eigen mogelijkhedm voor yc~l$rking en afzet. Daarbij 
*d regelmatig het wiel opnieuw uitgevondm. 
~kgevdg.va~hetwletrwwenwaerktCerneínrtsnrierwinlgarndachtiia~)let 
zuiveringrproces zelf. Daar hadden we andere mmren uoor. We waren vooral bezig met 
ketinrtandhwdenvandeinrtBlbtierOpeengegev~nm0nmtgingrldidamd;en. 
to dreigde uitrpoeling van sfib mei het dfluent uit te groeien te4 de Mdmncme van de 
hhnolegen. Bij w m i g e  van onze zuiveringen lag meer dii bij het Wngrpunt dan in & 

Het slib wil niet öeankon ak gRIOJg van organi- met dlarki exotische 
eamen.WijwiMeneenmeermnipaaevioi<. 
Witeinddiik hebben m al die pmhlanen wel onder de knie gekregen, maar al met al zijn 
we de laatru twintig jear behoorlijk technísd~ bozig geweest met het zulveringrbshca. 

komt vennSennq in. AIS gevolg VM a W  onhnkkeiinpni, zowel binnen de sector 

F in de omgeving, begint een nieuw miveringbeheer te ontstaan waarbij het niet meer 2" 
altijd m de techniek draait. Ik zal a een paar uiikhtem de waterketen, de schaalvergre 
eng en de professirmelisering. Je kunt die onhntkelingsn ontkeaen en gewom door- 

gaan met wetje aitijd hekt gedaan. k kunt het antwoord emp wlt uitbededai aan 
ahrier- a ingmieumbuteeis. Maar uiteindelijk kom je toch voor de vraag te staan hor Je 
k zelf tegewan hijkt en mee mn gaat 
Allemm de D e e t e n ,  de ~ i t w i W r e l i i  van het kiëine m grote waWsww. Er djn 
Mnegenncggelijk voordelen verbondai aan de samenwe&ing in de b, maar dat wil 
nietzeggendaideketeneralk 
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een eigen dynamiek, Dat wil wel eens botsak.~m'tevoö 
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invia@ van poIiliuëk OP WsoiMent 'Het kan bd<:zl$n d'dicZ hét mder%& w~ingehagld,  
&m'qnM&ri>igc~ &&r& dat Q-ve*wa<i:h~.Rwsswi+resdI$@en wittlli&en. d; l leW 

Mj&"g&+er*, @q$,g@"4 ,@ *i*;deq. Yd a+, situane &dam wm két'tictc<* 

en.:&wímmnte aptle,, Een afld@rspapmipgpidvbait,wart.yit d@ ar3tpvlîdreI'i van 



Het moet echter niet zo zijn dat onderzoek om de verkeerde redenen niet wordt 
toegepast. 

Om de verschillende spanningsvelden, zowel in het ondenoek zelf als tussen onderzoek en 

toepassing beheershaar te houden. is een goede onderzoeksmanager nudig. Iemand die 
kennis van zaken paart aan een 'open min& voor nieuweontwikkelingen. Iemand ook die 
beschikt wer een geheugen dat hem in staat stek een eventuele herontdekking van het 
wiel te signaleren. Belangrijk i s  verder dat hij beschikt over het vermogen om mensen van 
verschillende achtergrond en pluimage te laten samenwerken. A ls  een dirigent die er voor 
zorgt dat de musici over de gmns van hun eigen partituur heenkijken om gezamenlijk iets 
moois voort te brengen. 



L Slibverwerking n a  BOOM 

De slibproductie van de communale afialwaterzuivering is de laatste decennia 
enorm gestegen. Tegelijkeitijd zijn de traditionele mogelijkheden voor het 
afietterl van slib in de landbouw nagenoeg tot nul gereduceerd als gevolg 
van het BOOM (Besluit Overige Organische Meststoffen). H e t  feitelijke gevdg 
is dat zuiveringsslib voor het overgrote deel wordt gestort. Naast duur is dat 
ook weinig duurzaam. Het is daamm van belang dat we een toekomstvisie 
ontwikkelen ~p afvalwatenuivering en slibverwerking. gedragen door alle 
partijen'in de bedrijfskolom. Die visie zou moeten dienen als beoordelings- 
kader voor onderzoek; ondwoek dat nodig is om uiteindelijk weer 'vreugde 
aan slib' te ervaren. 

De stijging van de slibpiodwctìe heeít een aantal oorzaken. Allereerrt h dezuiveringr- 
capaciteit behoorlijk gestegen; van nog geen 10 miljoen i.e. in 1970 tot 25 miljoen i.e. in 
1997. Tegelijkertijd is de kwaliteii van het effluent fors verbeterd. Daarbij gaat het niet 
alleen om de verwijdering wan stikstof en forfaat Vroeger ging er ook nogal wai slib met 
het water over de land van de nabezinktank en dat probleem is nu wijwel opgelost. Een 
*de oorzaak van de werhwgde sliimductie is  de fosfaatvernijdering. Op tweederde 
van de indsllatles wordt fosfaat verwijderd; merkwaardig gen- voor het grootste deel 
chemisch. Van dle instaliatier met tostaaîvewijdeting gebeun d a  bij 120 mot behulp van 
chemicaliën en dechts bij 30 op biologische wijze. Gebruik van diomicall6n Ievefi echter 
veel meer Jib op. Aller bij elkaar is de Jlbproducìie gestegen van 200.000 ton in 19W toi 
3kl.000 in 1997. Dat is overigens nog M.WO minder dan eertijds werd verwacht dat 

tbzijde. 
Terwijl de slibproductie flink is gesegen, zijn de mogelijkheden voor afzet Serk m i n -  
derd. Vrneger werd het: slib grotendeels in de landbouw afgezet, maar als gwolg van 
@M is die afzet tot vrijwel nul gereduceerd. Zuiveringslib wordt feitelijk niet meer 
kergebruikt, maar W r  hei overgrote deel w o n  na voorbehandeling. Ook de 60.000 ton 
die jaailijk6 wordî gecomposteerd. komt uiteindelijk op de stmt toremt. In dat w ich t  is 

ad< composteren tegenwoordig een vorm van markhandeling. 
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Ook de periode 19Ikl-iW4 kenmerkt zich door samenwerking, in dit geval met het W A  in 
Iret kader van het programma RMl2000. In het programma rtonden in eewte instantie de 
zogeheten neveneffecten d r a a l ,  dat wil zeggen koitenverlaging, vermindering Mn het 
niiMebëalag, vatmmdering van het energieverbtuik en een lagere slibproductie. Latpr 
kwam ten gevolge wan het Rijn- en Noordzee Actie Plan (RAPINAP) daar nog de verwíjde- 
tina van de nutriënten stíkstoT en fosfaat bi]. Dit laarte leidde enigszinsde aandacht af 
van het onderzeek naar de neveneífecten. Dankzij RWZI BW0 heeft het fundamenteel 
onderzoek een duidelijke pisatr gekregen in het zuiveringsfwheer. 

Ook na het R W  ZO00 programma b het onderzoek naar biologiwhestikstof- en fosfaat- 
verw+@erlng doorgegaan In hei W-l$$? programma Ietsdat Waan dkprograrnma 
hebben overgehouden is  het Landelijk Technologen Platform. Dit platform komt twee keer 
pw jaar bij elkaar en fungeen als ontmoetingrplaats vesr het uitwissel@n van waringen 
van technologen; ook ervaringen die aanleiding kunnen aijn mor nleuwe onderxoeks- 
wagen. 
In de periode vanaf 1994 kamen detelfde onderzoeksthema'r herhaaldelijk tenig, aange- 
vuld met nieuwe thema's zoals de behandeling van rejectiewater en actiefslibmodellering. 
in die perisde zien we het ~ndenoek uitwaaieren over vele onderwerpen. De diveisireit 
neemt toe en er zijn geen duidelijke thema% meer aan te Wilzen. Reden om weer enige 
rtruauur aan t e  brebtgen in e programering. 
Aan die rtrueturerlng wordt invulling gegeven via de 5TOWA Strategienota 2001-2005, die 
in c o ~ e p t  gewed is, Ten behoeve van de Strateglenota rijn de mderzoekabnhueften ven 
de vvaterkwalirejtsbeheerders geïnventarlseerd. waarYiij gebruik gemaakt is van het 
Technologen Piatform en van de Kring Hoofden Zuiwing*eheer. De behoeften aan 
ondenmk laten zich samenmen in een vilhal hoofdthema's; ontwikkeling en opxhsling 
van nieuwe technieken. slibvetwerking. informatietechnologie en de waterketen. 
Dearnaast rijn er actuekdhema% mak het risico van Legi@flellabermetPIng of, algemener 
geformuleerd, het raico van biologixhe agentia voor de werknemers Op de rwzi. 
Wat het er* thema - de mtwikkeling van nieuwe Oechmhnieken - betreft, i s  vostgertelid dat 
de huidige generalie d 1 ' 5  prima voldoet aan de prtmaire doelnelling m.b.t. de effluent- 
kwaliteit. Wat onvoldoende uit de uerf komt, het is al eerder geconsîateerd, zijn de neven- 
doBl%sllin$en: ruimtebesparing, energiebesparing en het hergebruik ven slib. Bij de 
ontwíkbding van nieuwe technieken zuilen we juist op die aspecten een meer pro-artieva 
houdkg aan m t e n  nemen. Daarnaast moet het endernosk zodqnig worden ingericht, 
dat het inzicht aptawrrt in de rinro'L die gepaard gaan met het eventueel opschalen van de 
techniek. 
D a w m  zijn we bij het tweede thema aangekomen, het opschalen van tefhnieken naar 
het nlyeau van een vdwawn mi. Voorkomen moet worden dal; de tediniek biijh 
hmgen in de pubeneit. In dat kader kqnnerr we een waterkwalitRitrbeheerder dierijn 
inutallathe aanbkdt voor oprdialing, financiele ateun bieden en een tnftasruwur waren 
voor de betreffende techniek. Daarbíj zij opgemerkt dat de financigle steun nooit erg 
grmt kan rijn omdat het STQWA-budget beperkt ir. Het kan achter d als katalptor 
dienen voor het vrijmaken van andere bronnen van firtaIKiWing K$ overheidan brdrijfe 
twen. In dit verband verwijs ik graag naar de gang wan gaken rondom de Sharon-reactor. 
om de rhico'$ vQor de waterkwaliteiubeheerd~raf Ee dekken EOW i e  v d e r  kunnen 
denken aan de oprichting uan een lnnovatiefonds. 



Het derde thema is slibverwerking. Het BOOM vroeg indertijd om een snelle reactie, 
alhoewel je kunt afvragen of de situatie die we nu kennen, de meest wenselijke k (zie ook 
het artikel van Van der Roest). in het jaar 2001 krijgt dit thema verder vorm. Uitgangspunt 
i s  om te  werken met een grensverleggende visie met als doel het ontwikkelen van een 
nieuwe slibverwerkingsketen, waarbij hergebruik moet worden nagestreefd. 
Wat informatietechnologie betreft, zijn veel beheerden op zoek naar een goede invulling 
van het gebruik van de mogelijkheden die deze technologie oplevert. Ook in dit geval 
maakt STOWA zich in eerste instantie sterk voor het ontwikkelen van een breed gedragen 
visie. Bij dat proces moet niet alleen het management worden betrokken of de technolo- 
gen, maar ook de operators op de rwzi alsmede !CT-e& Op die manier kun je een visie 
ontwikkelen die breed gedragen wordt in de Jector. Dat verbetert de verankering van de 
resultaten van onderzoek dat ín dit kadei plaatsvindt. 
Het vijfde thema, de waterketen, zoemt al enkele jaren rond in de sector. De belangstel- 
ling vloeit voort uit de groeiende aandacht voor integraal afvalwaterbeheer, een concept 
dat in principe kan leiden tot wrlaging van de hydraulische en biologische belading van 
de rw i .  In dit verband wordt een onderzoekspmgramma ontwikkeld samen met Rioned 
en KIWA. Dat programma wordt - het hoeit geen betoog - afgestemd met het ohdermek 
van organisaties zoals het ministerie van VROM en het RIZA. 

Alles bij elkaar bevat de toekomst voor de waterkwallteitsbeheerden - en daarmee ook 
voor de STOWA - vele uitdagingen. Voor het oppakken van dle uitdagingen zullen we, 
meer nog dan in het verleden, uitgaan van een toekomstvisie en een daarop gebgseerde 
stratwgie die samen met de warerltwaliteltsbeheerders m r d t  ontwikkeld. De geramenlijk 
ontwikkelde strategie dient enerzijds als leidraad bij het uiizetten van ondmoek en het 
beoordelen wan ondenoeksvngen. Anderzijds, uitgaan van de behoeften van de water- 
kwa4izeitsbeheerden resulteert in een betere verankering van de revitaten van onder- 
zoek. 



L En n o g  éénmaal ... 

'En nog eenmaal' krijg ik het woord, .. &n .. na l 1  jaar TNO, 4 jaar Inspectie 
voor de Volksgezondheid en 20 jaar STORAJSTOWA ook de laatste maal, waar 
het mijn werkzame leven betreft op de terreinen van volksgewndheii, milieu 
en waterbeheer. Een laatste gelegenheid om nog zaken en gedachten naar 
voren te brengen in een ruime kring collega's en vrienden van de niche, waar- 
in ik mij de afgelopen twee decennia thuis heb gevoeld en mij heb magen 
uitleve* een petri-schaaltje met iedere dag weer opnieuw agar-agar van 
'haute cuisine'- kwaliteit! 

U zult begrijpen dat heel veel zaken en gevoelens in mijn hoofd dwr elkaar heen buitelen 
op mei Morrang aan de beurt te komen in de mij toegestane JO mmuten. En b het wei zo 
memlievend om die 30 minuten volledig te claimen, met een receptie, met Iaienis en 
lekkere hapjes in het vwruitiichtl? Ik ga proberen die tantaluskwelling niette lang te 
iaten duren en me te beperken tot enkek punten. 

Allereent wil ik mijn collega's van de STOWA eh het besîuur van de STOWA, niet alken 
namens mijlelf, maar ook namem mijn gezin, van harte Manken voor het grandioze 
afrcheid dat zij mij bereid hebben en voor de vele inspanning die in voorbereiding en 
uitvoering is gaan zitten. Ik ben er zeer doof geroerd en ook wat verlegen mee. Ondanks 
het feit dat je dow zoveel aandacht danig van je stuk bem, probeer ik het met wei van 
vo ren  bedachte tekrt toch gestructureerd te houden. 
14 zag de verrassende uitnodigingskaart voor het eerrt tijdens mijn vakaniie in Frankrijk bij 
a u e  wienden in de Dordogna, die prompt vroegen waarom er afvalweer in d k  fluit- 
wmige glazen zat en gcen ohampagne. Ik heb dat natuurlijk uitgelegd, maar mi@ toch 
weer op enig onbegrip toen ik hen vetielde dat ik hei enige Imhoffglas dat ik ooit heb 
bezeten, weg had gegeven aan onze gezamenlijke Waardingw wijnvriend Jan Imhoff, die 

voor wijn gebruikt en niet voor het oorspronkelijke doel: het bepalen van de NI van 
Aalwater Mbvolume-index. &n woord; ik k m  daar nog op terug). 





Ik ben van mening - en niet ik alleen - dat voor prijzen lager dan de drinkwaterpfls geen 
hygi6nixh betrouwbaar water ut verbruikt water te maken is  en dat he2 vit volksgezond- 
heidsoogpunt niet gewen% i$ de bevolkíng daarmee in contact te brengen (aérosolen, 
kinderbadjes, droogtrommels waarin pathogenen niet gedood worden). Waarom hen ik 
hier zo rigwreus streng. De vergelijking dringt zich op van de MAC- en de MlC-waarden 
voor gevaarlijke stoffen en gassen, voor respedeveltjk de arberdsplaats van professsionals 
en de onwetende humerbevolking. Daar ritten ook voor de acceptatie van ririco's veilig- 
heidsfacioren van TQ tot  l00 ter bescherming van de bevolking. Vow veilig water dient de 
filosofie niet anders te ziin. 
Verder ben ik v m  m@ning dat hier geen kWenbesparingen en milieurendementsverbe- 
teringen van enig belang te behalen rijn. Die maet je niet zo@keh aan het 'eind van de 
pijp', maar vefder naar voren in de keten, in de vorm van regenwaterafkoppeling 
bijvoorbeeld, of door in een vrbeg sìadium belangrijke rtikstofbronnen peconcentreerd af 

te splitsen. Daar is pas winst in geld en milieurendement te halen. Bij hef begin zit de 
winst. Denk eens aan de verkleiniry) van de ruiveringrsystemen de betere kpnsen om 
nieuwe technieken en te~hnologieen geintroduceerd te krijgen, denk aan het onfstaw van 
minder en minder bedenkelijk zuíveringsslib, een betere oppervlaktewaterkwaliteit door 
minder emissie. 

Ik maet Reel veel mensen bedanken, waaronder mijn zeer gewaardeerde collega's en 
vrienden Peter Weesendorp, Wìm Rulkens, Helle van der Roeat en Paul Roeleueld, maar op 
hun bijdrage aan mijn afscheld wll ik wat later inhoudelifker tewgkomen. Ik bep al zo lang 
technisch en serieus bezig geweert. Ti jd  vdor Iets lichtvoetigerr. 
Ik wd me nu richton tet al diegenen, die geteden hebben onder en misschien nog wel licht 
getraumatiseerd ri jn door de gesel van mijn rode pen. Het moest -en moet nog steeds - 
immers altijd anders, &er, koeer. duidelijker enz. Nkt alleen in  de afgelopen STORAJ 
STOWA.periode war het nodig. ook in  de toekomst zal het nodig blijven om het aanstor- 
mend, jeugdig wetenschappelijk talent dat san STOWA-prcljetten werkt, ervan te door- 
dringen dat de STOW&produkten anders moeten zijn dan een bilaterale notitie in meer 01 

minder gebroken Nederlands tussen uitvaerder en hoofd bouw- en woningtoezicht van 
een gemeente, waar vaak het advies, de prijs of formule al voldoende ir. 
Na voltooiing van een STOWA-pmjecf gaan begeleidirrgscomm~sste, uitvoerder en STOWA- 

secretariaat over tot de orde wan de dag met zijn nieuwe uitdagingen, en moet het 
geproduceefde rapport lange tijd op zich kunnen staan, ronder dat daar, voor interpre- 
tatie, uitleg en hulp @mdr een maft helpdesk aan te  pas moel komen. D a t  houdt dus 
totaal andere eisen in asn @ijl, aan correa taalgebruik en aan bondige duidelijkheid. 
Zinnen ab 'Uit oogpunt ven economie is in deze rituatie de wnwendlng uan kalk in plaats 
van ijzer het meest optimaal' moeten natuurlijk direct veranderd worden in 'Hier i s  

calciumhydroxide goedkoper dan ijzertrichloride'. Ik heb hier twee dingen gedkan. De zin 
i s  korter en zonder bornbasffsche flauwekul. Maar ook het jargon is uitgebannen, want 
een onschuldige ziel mocht eens denken dat je in de beluchting een spoorstaaf moet 
gooien in plaat: van een geschikt ijzerzout1 
De lange ramengestelde woDrden h'tben ook altijd mip aandacht gehad: &les langer dan 
iwee lettergrepen schijnt hardnekkig los geschreven te moeten worden. Dus nogmaals 
drogestofgehalte, langetermljnplanning. Iichtslibbertr?jdin+ allemaal aan elkaar of een 
enkele keer met een koppelteken en nooit los, want je moet weten wat In zo'n woopd 
droog of lang of licht is Oefen voor de grap zelf eens - en ik ral ze noemen op dicteer- 
snelheid - met: groenereephandelaar, opuouwbarefietrenwinkel, rijdende-artillerieka-zerne 
o4 mooiemeidentent en ervaar tot wat voor komische combinatie6 je door fbut schrqven 
kunt komen. 



Hoe is die beroepsdeformatie bij mij tot stand gekomen. Er zat natuurlijk al een begin- 

netje in van een voorliefde voor het geschreven en wproken woord. Begin 1980 besloot 
ik dat een dogmaiiih en weinig tot samenwerking geneigd instituut als de Inspectie van 
de Volksgezondheid belast met het toezicht op de HygiBne van het Milieu in het a m b  
gebied Zuid-Holland, waar ik al ruim drie jaar werkte. voor mij geen milieu was om te 

blijven en ik solliciteerde bij de STMNA, waar ik doordrong tot  de laatrte twee of drie 
candidaten, en moest verschijnen voor het Uitvoerend Comite van de STORA, bestaande 
uit voorzitter mr. Vorters, dijkgraaf van de Dommel, prof. Koot, voorzitter van de Onder- 

zoekAdviesCommissie, de heer Schuurman van de gemeente Amsterdam, de penning- 
meester, en Frits Noorthoorn, directeur van de STORA, een hoog en geducht college dus! 
Bang of nerveus war ik niet: bij de Inspectie werd je de hele dag gebdoctrineerd mei de 

stelregel 'de inspecteur weet en kan alles' en verder 'al1 you need is 'bluí'. 
Maar ergens kneep ik 'm toch wel. In de voorgaande vier jaar had ik me met praktisch alles 
op het gebied van milieu en veiligheid bemoeid, maar niet diepgaand en van inzameling & 

transport en behandeling van ahralwater wist ik meer in detail nauwelijk iets af m 
begrijpelijk zag ik er wel wat tegenop om daarover doorgezaagd te  worden. 

Het ging heel anders. Het ging over mijn tijd bij TNO, over mijn positie als uitvoerder van 
projecten (opdrachtnemer dus), over het - nog steeds in alle bescheidenheid -enorme 
aantal rapporten en publicaties dat ik had opgegeven. Had ik die allemaal zelf gowhre- 
ven? Nou, de helft en de andere helít als mede-auteur en voornamelijk eindredacteur. Oh, 

interessant. En die meerjarenonderroekprogramma's van mijn afdeling, hoe kwamen die 
tot rtandl Wel die schreven we zelf, want we werkten voor defensie, waar zoals gebrui- 
kelijk niet veel meer dan loue flodders uit kwamen en wilde je brood op de plank houden 
dan moest er toch een heleboel creativiteit van Jezelf komen. Het was niet anders, maar de 

antwoorden veroorzaakten in elk geval geen misnoegen in de nobele trekken van dit 
deftige college. 
Van het inspectiewerk kon ik vertellen dat men daar soms opdrachtgever en controleur 
van onderzoek was. dat men heel veel tijd stopte in duwen en trekken aan tegensîrib- 
belende, onwillige overheden, meestal gemeenten, waar je met onprettige boodschappen 
naar toe moest en aan wie je vlijmscherpe, al dan niet in stroop of fluweel verpakte 



brieven m a ~ s t  g h r i j j n  Het diamantslijpen aan die brieven was fot k5eii'kunrt verheven, 

waarbij en spoed samsmerkwaardigerwij~ niet tekienen dientengevolgeveie ervan in 
rchoontieiiid stierweh. Maar.. een goede leemhool. 
God, Ik m& op 1 Weber 1MQ keginnen bij de STÓRA aeveétigd in een. n o ~ ~ ~ u w  
bij het Kiwa in Ri,jswijk. A46 ik wat woudaen, moM ik maar een% d(? deur uán een hage 

kast ,wentrekken, .danlag daar wel wat m mee re beginnen. Zo gezegd, zo gedaan en <fi* 
dikke ëmèloppen m a  duoP uWee~&rs;ingelBverde eindragporten fYimeMen k s t  uit; 
In m a l  waren het er iets van 25, waartaatgelaruik, teleft.. híweau. dhkïeïijkheid en nog 
neer zabn Erits.abs6luut niet aamtondenen die gewuon anders en beter m.oeSen. Dat 
moest ik dur gaan doen en dat 'heefï me, uiteraard naast de lopende propeiën en de 
nieuwe $pgornma$ &n: dikk&Ie jaar bezig gehouden, met als wettige hiksmti&eii$ 
het ~pvwenwh dë hpBanenpraduetie ttot zWnwaali pet jaair. MM Ii$t dat gemiddeld 
rond de ueenig. 
Ww ia over dewerkMjz@ daarbiJ.~.A.k outlee leef ik, ma$ de kwinghvdat re tr.a&d in 
de 'troonrede wewooride, in de science fiaim van mijn Jeugd; Imman 2egenW~aordig zijn 
wr,beteringen, teksten en tekstwijzlgingen olakrQn'khIn een ommezien doar te geven en 
inte vöëren. M n  yblmaalite eindrddade van een rapport~f handhoe, zelfs het dhct  
daamp vq.mwiiguul&gen met  mine prínfing is een fluitJe van een; euro gewpfiöen. Hoe 
an'derderrwas dat in d,@ worlBs =uw, hoewel n g  maar 20 Z 25,jaar gdkd.W. 
Stukken werden handgesthiewn en door secretarw en typist- opSchrijfmachine5, mms 
op rtemilw!Iw, ~itgwe.&t. Er wsrd gelakt,gaknipt enq&aiit, en opnieuw g&@$ij heai 
Inzen (Gëlwkkig hadden Urarla Ra,p@ätd M ik mat wwcht :& :klautersdmol doarrri#en. w a f  
jedere handuaa$igheden krijgt osmgeieed). Een eenmaal uitgetypt en ingelaverc.manu- 
acrÏ@b,.dát &terai toch te licht bevondenwas, betekende duseen ramp. Hele vellen 
hoesten me4 maar ++k niet S6dat de plaa%ngvan IQutm en tabellen werd aer%toord 
en de p@ginanumrnefíng o m w  werd gekegeld. 
Het verbeteren ven ,passages:moert gerchieden binnen &e ddoor lakkn onafane witre 
ruimten: dqs'yeen ouersCRriJding~drranran,arvan, pwen en rn&a met woorden, synanismen, 
gewebwaarden, tinsfsnnructies,. behoud van d@ boods%iïap. En da.t alles tenstbnp op de 
xhriïfmadiine ven Carla Rappard, een IEM met letterbolletj& 'Geowa 72 punt, normad 
en tunief. W bëgrijpt nueok waarom destijds de T48n dwingend het gebruik van dere 
lettersuwten aa'ii dyuïwerdëra a i d e .  Anders ~%@d het rius helemsA een rGmmëkje. 
Dorwde komst van de eqnputerhekrrverwcrker rond 19M$85 werd het snel anders. \Mil 
haöden eb een van deeenten in Nederland een Macinroxh met Windaws, Zodanig op tijd 



dat Carla en ik er niet echt hinderlijk gestoord door zij,n geraakt (maar dat i s  overigens aan 
u ter beoordeling). 
Ik kom terug bij mijn zeer gewaardeerde collega's en vrienden Peter Weesendorp, Wim 
Rulken$ Helle van de Roest en Paul Roeleveld die, zowel impliciet als expliciet duidelijk 
hebben aangegeven dat ten behoeve van het toekomstige zu~eringsbeheer nieuwe 
technieken en technologie& kansen moeten krijgen, dat er bij het wetenschappelijk 
onderwijs vakgroepen moeten blijven bestaan voor fundameml en toegepast onderzoek 
op terreinen, van waaruit aan ons waterbeheerders en afvalwaterzuiveraan voor de 
taekomn nieuwe mogelijkheden getedm kunnen worden. Heel recente ontwikkelingen 
geven daar nu goede hoop op. Startend vanutt het verleden zal ik daar wat meer van 
zeggen. In de eeme vier, vijf jaren van de STOM (1971-1975) bedroeg het jaarbudget 
globaal f 250.000.- per jaar, waarmee Frits, Carla en huirverting e.d. werden betaald en de 
inspanningen om behalve de zeven oprichtende waterbeheerders ook de rest van afval- 
waternuuiverend Nederland binnenboord te halen, en waarmee in 1974 samen met de 
OnderzoekAdviesCommissie een gestructureerd onderzoeksprogramma g e l t e  gegeven 
moest worden. Een budget waar ook in die tijd niet al te veel mee aan te vangen was. 
Gelukkig wist de toenmalige hoofdingenieurdi~ecbur vi)n het REA, de heer Zijlstra. te 
bewerkstelligen dat een rijksbijdrage ter grootte van het STORA-budget werd bijgevoegd. 
Die bijdrage. indertijd gemaximeerd op f 1.1 miijoen, ontvangen we nog steeds. Je kunt 
wel stellen dat voor de groei en de erkenning van de S iOM toen die bijdrage een 
essentide bloedtransfusie is geweest, waar we als stichting zeer ekentelijk voor moeten 
zijn. 

Eegin tachtiger jaren bedroeg het budget circa f 2 miljoen, thans is dat praktisch 
C T0 miljoen. Heel waterbeherend Nederland is  in de STOWA verenigd, in omvang zijn de 
projecten ten opzichte van vroeger gegroeid, het aantal projecten schommelt rond de 
honderd. veel aandacht en geld worden ingezet voor de verspreiding en implementatie 
(verankering) van de geproduceerde resultaten. En W h  konden hele essentide zaken niet 
worden uitgevoerd. Het i s  natuurlijk fantastisch wanneer nieuwe (zuiverings)procesen in 

het laboratorium ontwikkeld worden en op kleine techniidie %haal beproefd kunnen 
worden. Maar hoe teleurstellend is het niet wanneer opsdialing en verdere testen in de 
pralaiik uitblijven uit angst voor het risico, dat aan toeparsing op schaal is verbonden. 
Een aantal nieuwe technologieën, waarvan het lot zeker niet de vergetelheid mag 
worden, dient zich zeer nadrukkeiijk aan. Alle sprekers zijn daarop ingegaan. met 
membraan-biereactoren, bio-augmentatie en biofilmreactoren als voorbeelden. Het 
uitvoeren van proefprojecten of referentieprojecten in de praktijk vergt vele miljoenen en 
dat was voor de STOWA zelf een brug te ver, een factor te hoog. 
Verheugend is het daarom dat het STOWA-bestuur onlangs besloten he& om uit de 
algemene rerewevan de stichting bedragen in de ordegrootte van 2.5 miljoen ter bexhik- 
king te  stellen van de opxhaling van veelbetovende idee&. 

O& verheugend zijn de initlatieven die thans i n  samenspraak met de Unie van Wdter- 
schappen worden ontplooid door bestuur en de nieuwedirecteur Jaques Leenen om een 
innovatiefonds in te stellen met nog meer middelen. De troonrede van september 2000 
geeft daarbij hoop: nieuwe fondsen voor wetenxhap, onderzoek en innovatie. 
Maar daarmee zijn we er nog niet helemaal1 Bij het terten op prakt i jMaal i s  de hulp van 
de praktijk en dus de waterkwaliteitsbeheerder onontbeerlijk. Er zijn beheerders nodig, 
die met de neun uit de innovatlemiddelen, hun &oudwater)vrees voor risico's opzij 
moeten zetten en tot implementatie van heuse projecten, dan wel proefprojecten 
overgaan. Do viejeuze cirkel kan dan doorbroken worum 
Ik wens iedereen succes daarbij. want onze club is  aan grotere uitdagingen toe. Het gaat 
de stichting en haar bemanning daarbij zeer goed. 
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